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Tedvir’i Düzenleyen Tebliğ 2001 
Yılında Yürürlükten Kalktı

Bir kadroda asilde aranan şartları taşımayanların, ancak tedviren 
görevlendirilebileceğini düzenleyen tebliğ hükmünü kaybetmiş ve yürürlükte 
olmamasına rağmen, yürürlükteymiş gibi kabul görmektedir. - 18.11.2019

Bahsi geçen tebliğ; 99 Seri Nolu Devlet Memurları Kanunu Genel Tebliğidir.[1] 
24.04.1987 tarihinde yayımlanan 99 Seri Nolu Devlet Memurları Kanunu Genel Tebliğinin 
tam metni şu şekildedir:

"1- Bir görevin vekaleten yürütülmesi halinde görevin gerekleri ve nitelikleri 
değişmeyeceğinden bu görevi vekaleten yürütecek olanların asil memurda aranan 
şartlara sahip olmaları gerekmektedir. Bu sebeple;

a) 1-4 üncü dereceli kadrolara vekalet edeceklerin 657 sayılı Kanunun 68 inci 
maddesinde belirtilen şartları haiz olmaları,

b) 5-15 inci dereceli kadrolara vekalet ettirileceklerin öğrenim durumları itibariyle tespit 
olunan yükselinebilecek dereceyi aşmamak kaydıyla vekalet ettirilecekleri kadronun 
derecesinin, kazanılmış hak aylık derecesinin üç üst derecesinden fazla olmaması,

gerekmektedir.

Danıştay 3. Dairesinin 02.11.1977 tarih ve E.1977/1117, K. 1977/1035 sayılı kararında 
da; “....... Kanun koyucunun bu hükümden (657 sayılı Kanunun 68/B maddesi) maksadı 1 
ve 2 nci derece kadrolu görevleri yürütecek olan kişilerin asgari bir tecrübeye sahip 
olmalarını ve hizmetin bu niteliklere sahip kişiler tarafından yürütülmesini temindir.
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Bu görevlere vekil olarak atanacaklar asilin tüm yetkilerini haiz olacaklarına ve vekil 
atanması halinde görevin niteliği ve gerekleri değişmeyeceğine göre asilde aranacak 
şartların vekilde de bulunması hizmetin yürütülebilmesi için zorunludur.

Kanunun vekalet görevini düzenleyen 86 ncı maddesi bu kuralı bertaraf eden herhangi 
bir ilkeye yer vermemiştir.” denilmektedir.

2- Asilde aranan şartlara sahip vekil memur bulunamadığı takdirde, hizmetin aksamadan 
yürütülebilmesi bakımından herhangi bir şekilde boşalmış veya boş bulunan bir görevin 
öncelikle varsa yardımcıları yoksa asilde aranan şartlara en yakın personel tarafından 
tedviren gördürülmesi mümkün görülmektedir.

3- 657 sayılı Kanunun vekalet ücreti ödenmesine ilişkin 175 inci maddesine göre, tedvir 
dolayısıyla herhangi bir ödeme yapılması mümkün bulunmamaktadır.”

Bu tebliğde düzenlenen vekalet hususunda, 4.7.2001 kabul tarihli 631 sayılı KHK ile 657 
sayılı Kanunun 175 inci maddesine eklenen ikinci fıkra, bu tebliği mesnetsiz bırakmış ve 
yürürlük değerli kalmamıştır. Bahsi geçen hüküm şudur: “Kurum içinden veya diğer 
kurumlardan vekalet edenlere vekalet aylığı ödenebilmesi için, vekilin asilde aranan 
şartları taşıması zorunludur.”

Bu hükmün mefhumu muhalifinden anlaşılan şudur: Asilde aranan şartı taşıma, vekalet 
etmek için değil vekalet aylığı alabilmek için (ödeyebilmek için) geçerli olan bir şarttır. 
Fıkrada, “…… vekalet aylığı ödenebilmesi için,” demek suretiyle bunu açıkça ortaya 
koymaktadır. Aksi durumda, vekalet etmek için de asilde aranan şartların aranacağı 
kastedilmiş olsa idi “…… vekalet edilebilmesi için” ifadesinin de kullanılması gerekirdi.

Özetle; memuriyet kadrolarına 657 sayılı Kanunda belirtilen ana esaslar çerçevesinde 
kadro derecesine veya müktesebine bakılmaksızın tüm memurlar vekaleten 
görevlendirilebilirler. Ancak, vekalet aylığının ödenebilme şartı, vekil memurun vekalet 
ettiği kadro için asilde aranan şartları taşımasıdır. Bu hükümle beraber, esasında kanuni 
metinlerde bulunmamasına rağmen, sadece mülga 99 seri nolu Tebliğ ile ifade edilen 
tedvir tanımlaması da artık kullanılmamalıdır.



Tedvir tanımlaması, her hangi bir kadro karşılık gösterilmeden, diğer bir ifade ile kadro 
olmadan yapılan görevlendirmelerde kullanılabilir. Örneğin esasında teşkilat şemasında 
bulunmamakla beraber, Fen İşleri Müdürlüğünü yapılan faaliyetlere göre kısımlara 
ayırmak, bir memura da kadrosu olmadığı halde oluşturulan kısım sorumluluğunu 
vermek, tedvire verilebilecek en iyi örnek olacaktır.[3]

Netice itibariyle; memuriyet kadrolarına yukarıda belirtilen ana esaslar çerçevesinde 
kadro derecesine veya müktesebine bakılmaksızın tüm memurlar vekaleten bakabilirler. 
Ancak, vekalet aylığının ödenebilme şartı, vekil memurun vekalet ettiği kadro için asilde 
aranan şartları taşımasıdır.

 

[1] Emin olamayanlar mevzuat.gov.tr adresine bakabilirler.

[2] Erişim tarihi: 13.12.2018

[3] Hukuken bunun yapılması da, esasında mümkün değildir.
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